
Zwiększajmy produkcję artykułów powszechnego użytku — 
dajmy ludności pracującej więcej dobrych i pięknych wyrobów!

Uniwersalne traktory „Białoruś44 
z Mińska

Na cześć Ii-go Zjazdu PZPR

Pracownicy Służby Zdrowia włączają się 
do Czynu Przedzjazdowego

WARSZAWA. W dniu 10 
bm. odbyło się w Warszawie 
XII plenarne posiedzenie Cen
tralnej Rady Związków Za
wodowych. i

W czasie posiedzenia prze
wodniczący CRZZ — Wiktor 
Kloslewlcz wygłosił referat 
pt. ,,Zadania zwtązków zawo. 
dowych w walce o realizację 
wytycznych IX Plenum KC 
PZPR, w walce o szybsze 
podniesienie stopy życiowej 
mas pracujących".

Nad referatem wywiązała 
się ożywiona dyskusja.

Uchwała stwierdza, że to do 
nlosłe wydarzenie było uwień
czeniem wielowiekowej walki 
narodu ukraińskiego przeciw
ko obcym ciemiężyclelom, o 
zlednoczenle z narodem rosyj
skim w lednolltym państwie 
rosyjskim.

(Dokończenie na 2 sir.)

II lepszą opiekę rad narodowych 
nad nouoosiedlonymi 
na wsi koszalińskiej

IX Plenum KC PZPR postawiło przed rolnictwem zadanie wydobywa
nia i wykorzystywania wszystkich rezerw, które umożliwią poważny 
wzrost plonów i Intensywny rozwój hodowli. Jest to szczególnie ważne 
dla województwa koszalińskiego — jako województwa o charakterze wy
bitnie rolniczym.

Rezerw tych w naszym województwie jest niemało — w gospodarce 
chłopskiej drobnotowarowej, w spółdzielczej i w PGR-owskiej. Wszędzie 
są wielkie możliwości uzyskiwania coraz większej wydajności z hektara 
1 podnoszenia hodowli, na ziemi już zagospodarowanej. Ale oprócz tego 
istnieje w naszym województwie kilkaset wolnych gospodarstw, które 
należy zagospodarować, aby poprzez to jeszcze bardziej podnieść pro
dukcję zbożową | hodowlaną.

Zainteresowanie osadnictwem na ziemiach zachodnich wśród chłopów 
z województw centralnych nieustannie wzrasta. Najwymowniej świadczą 
o tym cyfry. W latach 1951—53 osiedliło się w gromadach, spółdziel
niach produkcyjnych i PGR-ach naszego województwa około 2500 ro
dzin chłopskich. Obecnie posiadamy 430 wyremontowanych, gotowych 
do zamieszkania budynków dla osiedleńców, a do końca bieżącego roku 
zostanie całkowicie wyremontowanych jeszcze dalszych 120 budynków. 
Tyle, jeżeli chodzi o rok 1953, W latach następnych będą przeprowa
dzane remonty w dalszych zabudowaniach.

Jak widać, rezerwy w tej dziedzinie są ogromne. Trzeba włożyć wiele 
pracy 1 wysiłku w ich wykorzystanie. Zadanie to stoi głównie przed 
prezydiami powiatowych rad narodowych.

Dotychczasowa praca rad narodowych na tym odcinku wykazała, że 
sprawą osadnictwa zajmują się przeważnie wyłącznie tylko referaty 
osiedleńcze, że prezydia powiatowych rad narodowych, za wyjątkiem 
Kołobrzegu I Sławna, nie przywiązują do tego zagadnienia należytej 
wagi. Zrozumiałe, że w takich warunkach opieka nad nowoosiedlonymi 
rolnikami ze strony rad narodowych jest w praktyce niedostateczna, że 
nie interesują *••-> cną sprawami osiedleńców, ich bolączkami 1 trud
nościami.

Rola rad narodowych w dziedzinie osadnictwa nie kończy «ię z chwilą 
przyjazdu osiedleńca do gromady czy spółdzielni produkcyjnej. Nowo
przybyłemu rolników! trzeba pomóc w uzyskaniu należnych mu kredy
tów, pomóc w załatwieniu drobniejszych, a nie cierpiących zwłoki spraw, 
trzeba go otoczyć serdeczną opieką. Instruktorzy gminni i powiatowi, 
jak również pracownicy referatów osiedleńczych powinni często odwie
dzać nowoosiedlonych, Interesować się Ich żjclem I pracą, służyć w każ
dej chwili radą | pomocą.

W obecnej chwili do najważniejszych zadań prezydiów rad narodo
wych należy zaliczyć dopilnowanie sprawnego zaopatrzenia nowoosiedleń- 
ców w słomę 1 paszę, komisyjne odebranie i zabezpieczenie wyremon
towanych dla osiedleńców budynków, przedłożenie Prezydium Woj. 
Rady Narodowej wniosków o umorzenie pierwszej raty pożyczki z roku 
ubiegłego odnośnie tych nowoosiedlonych chłopów, którzy dobrze zago
spodarowali się i podnoszą poziom produkcji. Ponadto prezydia rad na
rodowych muszą zatroszczyć się o pełne rozprowadzenie pożyczek uma
rzalnych 1 zwrotnych wśród przybyłych w tym roku osiedleńców oraz 
zapewnić przydział potrzebnych materiałów budowlanych na remont 
zagród dla osiedlonych w poprzednich latach.

Sprawa pełnego zagospodarowania wolnej jeszcze ziemi ma ogromne 
znaczenie. Pełne przestrzeganie ustawy w sprawie akcji osiedleńczej 
1 wykorzystanie zwiększonej pomocy państwa na podniesienie produkcji 
rolnej | hodowlanej gospodarstw chłopskich ułatwi wykorzystanie tych 
ogromnych rezerw, jakie jeszcze posiadamy w postaci nie zagospoda
rowanej ziemi.

Sprawa ta musi być przedmiotem codziennej pracy 1 stałej troski ca
łego prezydium rad narodowych.

cujących placówek tego rodzą 
ju, w województwie koszaliń
skim. Pracownicy szpitala 
podjęli szereg zobowiązań z 
okazji zbliżającego się U 
Zjazdu partii. Dyrektor szpi
tala, dr Roman Awstrle posła 
nowlł przebadać całą załogę 
Słupskich Zakładów Piwo
warskich oraz zakład ten ob-

(Dokończenie na str. 2),

W realizacji roczne
go planu skupu żywca 
przodują w naszym wo
jewództwie powiaty 
Drawsko 1 Koszalin, któ 
re osiągnęły już ponad 
90 proc, planu. Dość 
dobrze przebiega wyko 
nanle planu skupu żyw
ca w powiatach: Złotów, 
Sławno, Człuchów, Ko
łobrzeg 1 Szczecinek. 
Powiaty te przekroczyły 
80 proc, planu. Nato
miast powiaty bytow- 
ski, miastecki 1 wałec
ki wloką się w ogonie.

czają się pracownicy służby 
zdrowia, aczkolwiek zobowią
zania te nie objęły jeszcze 
wszystkich zakładów. Na 54 
zakładów leczniczych, jakie 
znajdują się w naszym woje
wództwie, zobowiązania podję 
ło dotychczas 5.

CZPITAL Wojewódzki w 
Słupsku jest Jedną z 

najlepiej urządzonych i pra-

XII plenarne 
posiedzenie 

CRZZ

W trosce 
o ludzi pracy

• IRAK
Strajk robotników „Basra Pe - 

troleum Company" w Iraku trwa 
w dalszym ciągu. Strajk objął 
cały okręg naftowy ciągnący się 
od szybów naftowych Az-Zubeir 
do portu Fao nad zatoką Perską.

® PARY2
Dziennik „Combat" opubliko

wał artykuł, w którym wskazuje 
na znaczny wzrost bezrobocia we 
Francji. Liczba bezrobotnych na 
dzidń 15 listopada wynosiła 
55.900 osób.

• HELSINKI .
W dniu 8 grudnia odbyło się 

nadzwyczajne posiedzenie Rady 
Państwa, na którym prezydent re
publiki Paasikivi postanowił roz
wiązać sejm i wyznaczyć nowe 
wybory na 7 i 8 marca 1954 ro
ku. Kadencja obecnego sejmu 
fińskiego upływa w czerwcu 1954 
roku,

Z każdym dniem napływa
ją dalsze meldunki o po
dejmowaniu zobowiązań przed 
zjazdowych przez ludzj pracy 
województwa koszalińskiego, 
którzy w ten sposób pragną 
przyśpieszyć wykonanie pro
gramu partii, programu pod
niesienia stopę życiowej mas 
pracujących Polskj Ludowej.

Do Czynu Zjazdowego włą-

W latach po
wojennych w 
ZSRR powstały 
między innymi 
nowe typy trak
torów „Biało
ruś", „KDP-35", 
„ChTZ-7".

Obecnie MTS 
posiadają 969 
tysięcy traktorów 
(w przeliczeniu 
na traktory o 
mocy 15 KM), 
czyli o 74 proc, 
więcej niż przed 
wojną.

Mińska Fabry
ka Traktorów 
produkuje uni
wersalne traktory 
„Białoruś".

Traktor ten 
może być wyko
rzystany przy
dowolnych pra
cach w polu, jak 
orka, bronowa
nie, siew, upra
wa międzyrzędo

wych roślin oko
powych.

Na zdjęciu: 
taśma montażu 
traktorów „Bia
łoruś".

(Fot. CAF)

sunkowo procent wyko
nania planu rocznego 
nie daje bynajmniej po 
wodu do samouspokoje- 
nla, ale przeciwnie — 
potrzebna jest mobiliza 
cja całego aparatu sku
pu do ściągnięcia koń
cowych należności, do 
wzmożenia walki o peł
ną dyscyplinę wszyst
kich obowiązkowych do 
staw.

Dotychczasowe wyni
ki w realizacji rocznego 
planu skupu żywca 
przez województwo ko
szalińskie nie powinny 
bynajmniej wpływać u- 
spokajająco na aparat 
skupu.

Pragniemy mu przy
pomnieć, jak również ra
dom narodowym i korni 
tetom gminnym partii, 
że każde gospodarstwo 
chłopskie musi w pełni 
rozliczyć się z pań
stwem, również w dzie
dzinie obowiązkowych 
dostaw żywca. Niski sto

Każdy rolnik musi w całości 
wykonać swój plan dostawy żywca

Uchwała KC KPZR, Rady Ministrów ZSRR 
i Prezydium Rady Najwyższej ZSRR 

w sprawie 300-letniej rocznicy 
zjednoczenia Ukrainy z Rosją

MOSKWA. Agencja TASS podaje:
Komitet Centralny KPZR, Rada Ministrów ZSRR 1 Pre

zydium Rady Najwyższej ZSRR powzięły uchwałę, w spra
wie uczczenia przypadającej w styczniu 1954 r. 300 ro
cznicy zjednoczenia Ukrainy z Rosją, jako doniosłego wy
darzenia historycznego, jako wielkiego święta narodów 
ukraińskiego 1 rosyjskiego oraz wszystkich narodów Zwią
zku Radzieckiego.

Załoga tartakuwSzczecinku 
wykonała 

ROCZNY PLAN PRODUKCJI
30 listopada br., w wyniku pomyślnie zrea

lizowanych zobowiązań produkcyjnych, podję
tych dla uczczenia 36 rocznicy Rewolucji Paź
dziernikowej, załoga tartaku w Szczecinko wy
konała roczny plan produkcji, ilościowo w 100, 
a wartościowo w 102 proc.

Dla wykonania przed terminem ..zwartego 
roku planu 6-letniego pracowała z oddanięm 
cola załoga, a w szczególności brygada tow. 
Mariana Stępnia, osiągająca przy składaniu 
tarcicy przeciętnie 251 proc, normy, brygada 
trakowa Aleksandra Nowaka - 176 proc, nor
my i obsługa dowozu Józefa Tomczaka - 280 
piocent normy oraz sortownik Bolesław Stołu- 
szek, wyrabiający 204 proc, normy.

Duże znaczenie dla rytmicznej pracy tartaku 
ma bezawaryjna praca maszyn, które utrzy
muje w stałej gotowości technicznej mechanik 
zakładu, tow. Bertold Hohensse.

Na masówce, poświęconej podsumowaniu 
współzawodnictwa pracy w dniu 2 grudnia br. 
załoga tartaku w Szczecinku postanowiła 
uczcić II Zjazd partii przekroczeniem planu 
grudniowego o 10 procent i stałym poprawia
niem organizacji pracy.

WYSOKO PRZEKROCZYŁY 
PLAN LISTOPADOWY TARTAKI RPL 

POŁCZYN-ZDROJ

8 grudnia br. opublikowaliśmy meldunek 
załóg tartaków Rejonu PL Połczyn-Zdrój o wy
konaniu przez nie planu rocznego w dniu 
2 grudnia br. Dzisiaj zamieszczamy tabelkę, 
obrazującą pracę poszczególnych tartaków w 
listopadzie.

Przekroczyły one wysoko miesięczne plany 
przetarcia tarcicy, a tartak Sławoborze wyko
nał 2 grudnia br. plan roczny. Zaznaczyć na
leży, że na czoło współzawodniczących ze so
bą tartaków wybił się w listopadzie br. tartak 
w Kaliszu Pomorskim.

Nie wykonał zadań planowych tartak w 
Kłosowie ze względu na zbyt długotrwały re
mont. „Wynika to z braku własnych warszta
tów mechanicznych, które produkowałyby czę
ści zamienne do maszyn, a tym samym skra
cały okres remontu" — pisze nasz korespon
dent H. A.

Rejon PL w Połczynie-Zdroju winien się więc 
postarać o uruchomienie własnych warsztatów, 
aby tym samym zabezpieczyć planowy prze
bieg remontów.

Nazwa Proc. wyk. Nazwisko
tartaku pi. mieś. kierownika

Kalisz Pom. 142,8 iwanczewski
Kołacz 122,3 • Rzepecki
Świeszyna 121,0 Kozak
Sławoborze 115,0 Barabasz
Mcnowo 114,0 Markiewicz
Świdwin 107,4 Matulko
Drawsko 102,8 Czuluk
Karlino 101,0 Beran
Kłosow 98,8 Pietryga

(W

BUDOWNICTWO W PGR-ach 
LUBELSZCZYZNY

Poważne kredyty przeznaczono 
w roku bieżącym na budownictwo 
mieszkaniowe i gospodarcze w 
w PGR-ach pow Hrubieszów, To 
maszów Lubelski i Włodawa. O 
tym jak wielki jest rozmach bu
downictwa w PGR-ach tych po
wiatów świadczą m, In. roboty 
prowadzone w zespole PGR 
Machnów. Rozpoczęto tu budowę 
1# obór, które pomieszczą około 
S00 krów. W zespole PGR Mach
nów buduje się również wiele no 
wych domów i baraków miesz
kalnych.

CORAZ LEPSZE ZAOPATRZENIE 
SKLEPÓW SZCZECIŃSKICH

w sklepach Szczecina daje się 
zauważyć wzmożony ruch Na pól 
kach sklepowych pojawiło się 
wiele atrakcyjnych, poszukiwa
nych artykułów. Sklepy tekstyl
ne sprzedają obecnie wiele płót
na pościelowego, flanell, wełen, 
samodziałów 1 welwetów, nie brak 
też kretonów 1 Jedwabi .

Polepszyło się również zaopa
trzenie sklepów odzieżowych.

Z frontu walki o plan



Przewodniczący 
KC PZPR
Prezes Rady Ministrów 
Bolesław Bierut 
zwiedził pokaz planów 
urbanistycznych

WARSZAWA. Dnia 10 bm. 
Przewodniczący Komitetu Cen 
tralnego PZPR, Prezes Rady 
Ministrów Bolesław Bierut 
zwiedził wraz z członkami 
Biura Politycznego KC PZPR 
pokaz planów urbanistycz
nych, przedstawiających 6tan 
odbudowy j rozbudowy oraz 
perspektywy rozwojowe szere
gu miast polskich.

Pokaz zorganizowany zo
stał przez Komitet do Spraw 
Urbanistyki 1 Architektury z 
okazji odbywającej się w 
Warszawie narady robocze! 
urbanistów ( przedstawicieli 
władz terenowych.

Przemówienie prezydenta Eisenhowera
MOSKWA. Agencja TASS 

donosi z Nowego Jorku:
We wtorek po połtSnlu pre

zydent USA Eisenhower wy
głosił przemówienie na plenar
nym posiedzeniu Zgromadze
nia Ogólnego Narodów ZJedno 
czonych. ,

Na wstępie prezydent Elsen 
hower oświadczył, że „poczy
tuje sobie za obowiązek mó
wić dzisiaj Językiem w pew
nym sensie nowym — ta
kim Językiem, Jakiego on, 
który spędził znaczną część ży 
cla w służbie wojskowej, wo
łałby nigdy nie używać. Ten 
nowy Język — to Język wojny 
a tomowej".

„Era atomowa — mówił da
le! Eisenhower — postępuje 
naprzód z taką szybkością, że 
każdy obywatel świata powi
nien mleć Jakieś pojęcie o cha 
rakterze tego rozwoju, który 
n\a dla nas wszystkich oyrom 
ce znaczenie. Je6t zupełnie Ja
sne. że Jeśli narody świata pra 
gną w rozsądny sposób dążyć 
do pokoju, powinny one być 
uzbrojone w znajomość donlo 
slych faktów współczesnego 
życia".

„Związek Radziecki — o- 
świadczyl prezydent USA — 
poinformował nas, że w osta- 
’n'ch latach użył wielkich za- 
dbów dla stworzenia broni a- 
omowel. W ciągu tego okresu 

Związek Radziecki przeprowa 
dzlł eksplozję szeregu konstru 
kcjl atomowych, w tym co 
najmniej w Jednym wypadku 
konstrukcif działającej na pod 
stawie reakcji termo - jądro
wej".

Eisenhower przyznał, że 
.Jeśli kiedykolwiek Stany Zje

dnoczone posiadały to, co mo
żna było nazwać monopolem 
w dziedzinie energii atomowej, 
to monopol top przestał Istnieć 
przed kilku laty".

Oświadczając, że nai świecie 
istnieją „dwa kolosy atomo
we". Eisenhower z naciskiem 
charakteryzuje siłę militarną 
USA, twierdząc przy tym, że 
Stany Zjednoczone tworzą rze 
komo 6Wą potęgę atomową Je
dynie w celu obrony przed 
„agresorem".

Rzucając dałej szereg po
gróżek pod adresem „agreso
ra", który dokonałby „atomo- 
we.go ataku na Stany Zjedno
czone". Eisenhower przyznał 
że ..poprzestać na tym—-znaczy 
loby to potwierdzić desperacki 
wniosek, że dwa kotey a-tomo 
we skazane są na to, by przez 
dłuższy czas spoglądać nle- 
przyjaźnle na siebie nawzajem 
w świecie drżącym ze strachu" 
znaczyłoby to „bezradnie u- 
znać prawdopodobieństwo za
głady cywilizacji".

E'senhower*ośwladcza dalej, 
te Stany Zjednoczone chcą 
„budować, a nie burzyć...".

„Nikt nie może powiedzieć 
— mówił następnie Eisenho
wer — że uchylamy się od za
gadania przy stole konferen
cyjnym".

„Jak wiecie Już z naszego 
wspólnego komunikatu bermu 
dzklogo — Stany Zjednoczone, 
Wielka Brytania 1 Francja szy 
bko <*l?śrnęły porozumienie w 
sprawie spotkanlai ze Zwląz- 
zklom Radzieckim".

Rząd Stanów Zjednoczo
nych pragnie, aby ta konferen 
da „przyn'osła istotne rezulta 
tv zmierzające do osiągnięcia 
pokoju — co jest jedynie słu
szna drogą osłabienia napię
cia międzynarodowego".

W dalsze f części swego

ONZ winna udaremnić 
niebezpieczne intrygi rządu USA 

w kwestii koreańskiej
Pismo min. Spraw Zagranicznych KRL-D do ONZ

PEKIN. Agencja Nowych 
Chin donosi z Phenlanu. że 
minister Spraw Zagranicznych' 
Koreańskiej Republiki Ludo
wo-Demokratyczne! Nam Ir 
wystosował pismo do sekreta
rza generalnego ONZ Ham- 
marskjoelda 1 do przewodni- 
czącej VIII sesji Zgromadze
nia Ogólnego Wldżaja Laksz- 
mi Pandlt.

W Korej — stwierdza w 
swym piśmie minister Nam Ir 

przemówienia Eisenhower po
wołał się na rezolucję, uchwa
loną przez Zgromadzenie O- 
gólne NZ 18 listopada 1953 
roku, która proponuje. ,,aby 
Komisja Rozbrojeniowa zba
dała potrzebę utworzenia pod
komisji składającei ele z 
przedstawicieli mocarstw, któ
rych to w głównej mierze 
dotyczy oraz by ta podkomi
sja we własnym zakresie spró 
bowała znaleźć możliwe do 
przyjęcia rozwiązanie proble
mu t złożyła sprawozdanie 
Zgromadzeniu Ogólnemu | Ra 
dzle Bezpieczeństwa do 1 
września 1954 roku",

„Stany Zjednoczone — o- 
śwladczył w związku z tym 
Eisenhower — blorąc pod u- 
wagę wniosek Zgromadzenia 
Ogólnego NZ gotowe sa ale. 
zwłocznle spotkać ele poufnie 
z przedstawicielami Innych 
krajów, których to „w głów
nej mlery dotyczy", aby zna
leźć „możliwe do przyjęcia" 
rozwiązanie problemu wyści
gu zbrojeń atomowych".

Eisenhower dodał, że Sta. 
ny Zjednoczone przedstawią 
„w toku tych poufnych lub 
dyplomatycznych rokowań" 
„nową koncepcję".

Eisenhower zaproponował, 
aby „rządy, których to w głó
wnej mierze dotyczy..." roz
poczęły od razu i kontynuo
wały w przyszłości wspólne 
przekazywanie pewnej części 
swych zapasów uranu normal 
nego 1 materiałów ulegają
cych rozpadowi atomowemu 
międzynarodowemu organowi 
do spraw energii atomowej. 
Mamy nadzieję, że organ ta
ki utworzony zostanie pod e- 
gldą ONZ. Stosunek wkła
dów. procedura 1 inne szcze
góły zostaną ustalone w cza
sie „poufnych rokowań", o 
których wspomniałem wy
żej..."

Organ do spraw energii 
atomowe! można byłoby obar 
czyć odpowiedzialnością za 
gromadzenie, przechowywa
nie 1 ochronę przekazanych 
do Jego dyspozycji materia, 
łów ulegających rozpadowi 
atomowemu t Innych materia
łów...

Jeszcze ważniejszym zada
niem tego organu do spraw 
energii atomowej byłoby oprą 
cowanle metod, przy pomocy 
których materiały te można 
byłoby przeznaczać na cele 
pokojowe...

Stany Zjednoczone byłyby 
gotowe wraz z Innymi, „któ
rych to w glównei mierze do. 
tyczy", przystąpić do reali
zacji planów, przy pomocy 
których można byłoby przy
spieszyć tego rodzaju pokojo
we wykorzystywanie energii 
atomowej.

Wśród krajów, „których 
to w głównej mierze doty. 
czy", powinien być — rzecz 
oczywista — Związek Radzie
cki".

Mówiąc o zaletach swe| pro 
pozycji, Eisenhower przeciw
stawił jej „zdenerwowanie 1 
wzajemne podejrzenia towa
rzyszące każde| próbie stwo. 
rżenia międzynarodowego sy
stemu Inspekcji 1 kontroli mo 
żllwego do przyjęcia".

W zakończeniu Eisenhower 
wyraził nadzieję, że na pod
stawie tej propozycji Stany 
Zjednoczone będą „uosobie
niem nie tylko siły, lecz rów 
nlet dążenia do pokoju oraz 
nadziei na pokój". W prze, 
mówieniu 6wym prezydent nie 
zajął Jednak stanowiska wo
bec sprawy zakazu broni ato
mowej.

— wytworzyła się obecnie kry
tyczna sytuacja wskutek tego, 
że zasadnicze postanowienia 
układu roze.Jmowego 6ą syste
matycznie naruszane w wyni
ku manewrów strony amery
kańskiej. Strona amerykańska 
torpeduje akcję wyjaśniającą 
wśród leńców i wskutek tego 
akcja ta została na dłuższy o 
kres czasu przerwana. Rozmo
wy wstępne w sprawie kon
ferencji politycznej utknęły na 
martwym punkcie wskutek sto
sowanej przez stronę amery
kańską taktyki przewlekania 
rokowań.

Strona koreańsko • chińska 
prowadziła akcję wyjaśniającą 
tylko w ciągu 7 dni Od 17 
listopada akcja została całko
wicie wstrzymana. Przyczyną 
tego lest torpedowanie akcll 
wyjaśniającej, organizowane 
przez stronę amerykańska przy 
użyciu agentów Usynmanow- 
sklch i kuomlntangowsklch.

Niedawno w ręce hindu
skich oddziałów wartowni
czych dostały się tajne fnstruk 
cle, które amerykańskie wła. 
dze wojskowe rozesłały agen
tom Hsynmanowsklm 1 kuomln 
tangowsklm. działającym w o- 
bozach Jenieckich. Instrukcje 
te w pełni potwierdzała fakt, 
że cała odpowiedzialność za 
uniemożliwienie 6tronie ko- 
reańsko-chlńsktef prowadzenia 
akcji wyjaśniającej ciąży na 
stronie amerykańskiej.

Na rozkaz władz amerykań
skich agenci llsvnmanowscv I 
kuomlntangowscy uniemożli
wiała oddzielenie Jeńców wo- 
lennych, którzy brali Już u- 
dzlał w rozmowach wyjaśnia
jących, od tych Jeńców, któ.

Strajk 
clieinigrafików 
w Nowym Jorku 
przerwany

NOWY JORK. W dniu 8 
grudnia zakończył się strajk 
400 członków zw. zew. cheml- 
grafików w Nowym Jorku. Na 
skutek tego strajku od 28 listo 
pada nie ukazywało się w No
wym Jorku 6 wielkich dzien
ników. Pośrednicy z ramienia 
rządu narzucili robotnikom wa 
runkl przewidujące natychmla 
etowe przerwanie strajku. Po
stulaty strajkujących zostały 
tylko częściowo uwzględnio
ne.

Stolarz zrobił stół. 
Stół posiada okre
śloną wartość. Od 
sumy wartości stołu 
stolarz odliczył to, 
co kosztowało go 
wykonanie stołu: to, 
co zapłacił za de
ski, za klej, za gwoż 
dz:e, odliczył koszt 
zużytych narzędzi. 
Pozostała jeszcze 
spora suma. To do* 
chód stolarza.

Społeczeństwo kra 
Ju składa się ze sto 
larzy i ślusarzy, z 
budowniczych i hu
tników. Cała iflasa 
zawodów, nie star
czyłoby całej gaze
ty, aby je wyliczyć.

Społeczeństwo pro 
duku|e. Produkuje 
różne rzeczy o róż
nej wartości. Gdy po 
roku pracy dodamy 
do siebie wartość 
wszystkich wyprodu
kowanych rzeczy I 
odejmlemy od tego 
koszty zużytych śród 
ków produkcji, su
rowca, materidłów, 
paliwa, energii — 
otrzymamy to wła
śnie, co nazywamy 
dochodem narodo
wym. Dochód naro
dowy rośnie, kiedy 
społeczeństwo wy
twarza więcej, kie
dy wytwarza ta
niej, kiedy towa
ry wyprodukowane 
są lepsze i posiada 
Ją większą wartość. 

rzy nie wysłuchali Jeszcze wy
jaśnień. Mimo, że manewry 
strony amerykańskiej spowo
dowały przerwanie akcji wy
jaśniającej. prowadzonej przez 
stronę koreańsko-chlńską. — 
koreańskie i chińskie wjadze 
wojskowe stworzyły Jak naj
lepsze warunki dla akcji wy
jaśniające! dowództwa wojsk 
ONZ.

Już półtora miesiąca toczą 
się w Panmundżonle rozmowy 
wstępne w sprawie konfenencll 
politycznej. Przez cały czas 
strona amerykańska stosowała 
1 stosuje nadal taktykę prze
wlekania rokowań. Samą tyl
ko sprawę porządku dzienne
go omawiano 28 dni.

Aby uniemożliwić stronie 
amerykańskiej stosowanie te
go rodzaju taktyki 1 zapewnić 
zwołanie konferencji politycz
ne! w przewidzianym terml- 
nie, strona koreańsko-chlńska 
wysunęła w dniu 30 llstona. a 
br. słuszną 1 rozsądną propo
zycję. Jednakże strona amery
kańska nie udzieliła dotych
czas odpowiedzi na tę propo
zycję.

Sytuacja. Jaka wytworzyła 
się obecnie w Korei, dobitnie 
świadczy o słuszności pisma 
ministra Spraw Zagranicznych 
Ch'ńsk!ej Republiki Ludowej 
Czou En-lala, skierowanego do 
ONZ 7 grudnia br. Rząd Ko
reańskiej Republiki Ludowo- 
Demokratycznej popiera cał
kowicie stanowisko rządu Chlń 
sklej Republiki Ludowej.

Rząd Koreańskie! Republiki 
Ludowo-Demokratycznej, po 
dobnie Jak miłujące pokój na
rody całego świata, które pra. 
gna pokojowego uregulowania 
problemu koreańskiego, oba
wia się. że prowadzona przez 
rząd Stanów Zjednoczonych 
polityka uniemożliwi pokojowe 
rozwiązanie tego problemu 1 
dlatego uważa, że Organizacja 
Narodów Zjednoczonych, wy- 
wlaztiląc się z ciążącego na 
n!e| obowiązku, powinna bez
względnie poczynić odpowied
nie kroki w celu udaremnie
nia niebezpiecznych Intryg 
Stanów Zjednoczonych wokół 
kwestii koreańskie!.

W zakończeniu minister 
Nam Ir prosi Sekretariat Gene 
ralny ONZ o zakomunikowa
nie treści Jego pisma wszyst
kim delegacjom bloracym u- 
dnlał w obradach VIII sesji 
Zgromadzenia Ogólnego NZ z 
wyjątkiem przedstawiciela kil. 
ki kuomlntangowsklej.

Przed II Ziazrlem PZPR

Wzrost dochodu 
narodowego

Dlatego też wzrost 
dochodu społeczne
go Jest chlubą rpo- 
łeczeństwa, jest 
wskaźnikiem Jego 
rozwoju i osiągnięć.

Gdy sięgamy do 
cyfr, które ilustrują 
nasze stosunki go
spodarcze, znajduje 
my takie, które wska 
zują, że nasz do
chód narodowy 
wzrósł w roku 1953 
o 61 proc, w porów 
naniu z jego warto
ścią z roku 1949. 
A więc Jest to wzrost 
dochodu narodowe
go w latach realiza 
cjl planu sześciolet
niego. W porówna
niu z rokiem 1938 
nasz dochód narodo 
wy wzrósł więcej niż 
o 100 proc., to zna
czy podwoił się. To 
znaczy, że w Polsce 
Ludowej produkuje
my o wiele więcej, 
lepiej I taniej.

Ale nie tylko spo
sób wytwarzania do 
chodu narodowego 
jest dla nas ważny. 
Ważny jest także 
sposób jego podz a 
łu. W krajach kapi
talistycznych wielką 
część dochodu na-

rodowego zagarnia
ją kapitaliści. Nie
wielką tylko część 
otrzymują ci, którzy 
sami biorą udział w 
wytwa rzaniu.

Gdyby nasz stos 
Jarz, o którym mó
wiliśmy na początku, 
pracował w przed
siębiorstwie meblo
wym, to na pewno, 
część jego dochodu 
zagarnąłby właści
ciel tego przedsię
biorstwa, który prze
cież nie napracował 
się przy heblu. I to 
lwią część.

A że kapitalistom 
ciągle mato, zagar
niają coraz większą 
część dochodu naro 
dowego, jak np. wo 
Francji w r. 1938 
udział mas pracują
cych <n korzystaniu 
z dochodu narodo
wego wynosił tam 
40,5 proc., podczas 
gdy w roku 1952 - 
zaledwie 20,5 proc. 
Udział mas pracują
cych Niemec za
chodnich spadł w 
ostatnim pięcioleciu 
o 20 proc.

W ustroju socjali
stycznym dochód na

Uchwała KC KPZR
(Dokończenie z 1 str.)

Naród ukraiński wywodzą
cy się z tego 6amego pnla lu
du 6tarorusklego. związany z 
narodem rosyjskim Jednością 
pochodzenia, zbliżonym 1 
wspólnym biegiem całego roz
woju historycznego, stale dą
żył do zjednoczenia z bratnfm 
narodem rosyjskim.

Na gruncie wspólne| walki 
przeciwko ciemlężyclelom 1 
obcym najeźdźcom, którzy się
gali po ziemie rosyjskie I u kra 
Ińskle, rozwijała się I umacnia 
la serdeczna, nierozerwalna 
przyjaźń wielkich bratnich na 
rodów.

Dla dalszego rozwoju naro
du rosyjskiego, ukraińskiego. 
1 innych narodów Rosji, decy
dujące znaczenie miało pojawię 
nie się na arenie dziejowej naj 
bardziej rewolucyjnej na świe
cie rosyjskiej awangardy ho
lowej — Komunistycznej Par
tit.

Pod kierownictwem Partii 
Komun'styczne| narody Rosji 
dokonały Wielkiej Październi
kowej Rewolucji Socjalistycz
nej, wyzwoliły elę z kajdan nie 
woli kapitalistycznej 1 utorowa 
łv narodom drogę do socjali
zmu. Naród ukraiński wkro
czył Jako pierwszy w ślad za 
narodem rosyjskim na drogę 
socjalizmu, osiągnął wreszcie 
urzeczywistnienie swych od
wiecznych marzeń utworzywszy 
własne narodowe państwo u kra 
Ińskle. dając tym samym po
czątek nowel 1 rzeczywiście 
pełnej chwały epoce swych 
dziejów.

Braterski sojusz 1 przyjaźń 
narodów rosyjskiego 1 ukralń 
sklego umocniły się i hartowa
ły w Wlelklel Październikowe! 
Rewolucji Socjalistycznej, w o 
gnlu wojny domowej przeciw 
kontrrewolucji wewnętrznej 1 
obcej Interwencji zbrojnej, w

Na cześć Ii-go Zjazdu PZPR
(Dokończenie z 1 str.)

Jąć stałą opieką lekarską.
Personel lekarsko - pielęg

niarski oddziału chirurgii 
dziecięcej szpitala w Słupsku 
postanowił objąć pod stałą o- 
piekę szkołę podstawową, do 
której uczęszczają również 
dzieci ze spółdzielni produk
cyjnej Nieatkowo.

Pracujący w Miejskiej Przy 
chodnj Podstawowej w Zlo- 
cleńcu. felczer Eugeniusz 
Grzybowski oraz pielęgniarki 
Julia Podelan i Regina Smo- 
lenlec, postanowili w ramach 
zobowiązań przedzjazdowych 
roztoczyć nad tamtejszą sto
larnią mechaniczna szeroką 
opiekę p0 linii BHP. poprzez

rodowy pozostoje w 
rękach narodu. N kt 
go jut ludziom pra 
cy nie zabiera, nikt 
nie przywłaszcza go 
sobie. Kraj socjali
styczny może dzięki 
temu więcej Inwesto 
wać w rozwój swojej 
gospodarki, może 
swoim obywatelom 
zapewnić lepsze za
spokojenie potrzeb. 
Dzieląc dochód na
rodowy, zawsze sto
sujemy podział na 
dwa zasadnicze ‘un 
dusze: fundusz na
gromadzenia (inwe
stycje, rezerwy itp.) 
oraz fundusz spoży
cia. Uchwały osta
tniego Plenum KC 
PZPR mówią o tym, 
te w podziale docho 
du narodowego na
stąpią w najbliż
szym czasie przesu
nięcia. Mianowicie 
fundusz spożycia zo 
stanie poważnie 
zwiększony.

W kraju naszym 
wzrost dochodu na
rodowego, to po
wód do słusznej du 
my tych, którzy go 
wytworzyli — mas 
pracujących. A po
nieważ one korzy
stają z niego, więc 
oprócz dumy wzrost 
dochodu napawa 
ncs radością, że wię 
cej swoich potrzeb 
będziemy mogli za 
spokoić. 

toku budownictwa socjalisty-' 
cznego, w historycznych bi
twach Wielkie) Wojny Naro
dowej przeciwko nlemlecko- 
faszystow6klm najeźdźcom. I

W wyniku epokowych zwy« 
clęstw odniesionych przez na
rody Związku Radzieckiego 
dzięki realizacji lenlnowsko-sta 
llnowsklel polityki narodowo
ściowe! mogło nastąpić odro
dzeni narodu ukraińskiego, 
który zjednoczył wszystkie zie
mie ukraińskie w jednolitym 
ukraińskim radzieckim państ
wie socjalistycznym. Narody ro 
sylsk' 1 ukraiński, które osiąg 
nęły ogromne sukcesy w budów 
nlctwle ekonomicznym I kul-1 
turalnym kroczą dziś śmiało 
wraz ze wszystkimi bratnimi 
narodami naszego kraju pod 
przewodem Partu Komunisty
cznej naprzód drogą do komu
nizmu.

Niewzruszona, wieczysta 
przyjaźń narodu ukraińskiego 
1 rosyjskiego, wszystkich naro 
dów Związku Radzieckiego 
stanowi rękolmlę niezawisłości 
narodowe! 1 wolności, rozkwi
tu kultury narodowe! 1 wspa
niałego rozwoju narodu u kra- 
fńsklego podobnie jak 1 innych 
narodów Związku Radzieckie
go. i

KC PZPR, Rada Ministrów 
ZSRR 1 Prezydium Rady Naj
wyższej ZSRR w swej uchwa
le zobowiązują terenowe orga 
nlzacje partyjne I radzieckie, 
by na szeroka skalę uczciły do 
nlcsłe wydarzenia historyczne 
— 300 rocznicę zjednoczenia 
Ukrainy z Rosją Jako wielkie 
święto narodowe, by organtzo 
wały odczyty, referaty 1 poga 
danki poświęcone temu ważne 
mu wydarzeniu w historii 
ZSRR 1 dalszemu umocnieniu 
przyjaźni narodów Związku 
Radzieckiego.

comiesięczną kontrolę stanu 
sanitarnego, systematyczne, o- 
kresów© badanie pracowni
ków oraz częste prowadzenie 
na terenie zakładu wykładów 
z zakręeu bezpieczeństwa 1 
higieny pracy.

Zobowiązania na cześć Zja
zdu podjęło również 7 lekarzy 
l 24 pielęgniarki ze 6zpltala 
powiatowego w Człuchowie. 
Zobowiązali się oni otoczyć 
6tałą opieką lekarską człon
ków spółdzielni produkcyj
nych w Slerpowle, Grabowlo. 
Domlsławlu 1 Ględowle.

Czekamy na dalsze zobowfą 
zanla przedzjazdowe pracow
ników służby zdrowia.

ZAŁOGA placówek pod
ległych Słupskim Zakła 

dom Przemysłu Terenowego 
postanowiła na cześć II Zjaz
du partu wykonać plan za 
miesiąc grudzień w 110 pro
centach.

Między innymi pracownicy 
zakładu metalowego 1 elektro- 
instalacfl dadzą ponadplano; 
wą produkcję wartości 10o 
tys. złotych. Brygada monta
żowa Zakładów Stolarskich 
D-10 wyprodukuje po
nadplanowo 300 stołów, nato
miast stolarze ze stolarni 
D-12 wyprodukują 65 stołów 
ponad plan. W realizacji tych 
7z<x>wlązań blerze udział 10o 
pracowników.

SPOLZAWODNICTWO
’ ’ przedzjazdowe rozwinę 

ło ele również w Drawskich 
Zakładach Przemysłu Tereno
wego. Podległa tym zakła
dom stolarnia mechaniczna w 
Drawsku wykona plan grud
niowy w 115 procentach. Rea 
lizać,Ja tego zobowiązania da 
ponadplanowo 20 szef biuro
wych t 34 stoły kartotekowe.

25 kredensów kuchennych 
wykona dodatkowo na cześć 
II Zjazdu stolarnia mecha
niczna w Zlocleńcu.

Niezależnie od tego, w ra
mach zobowiązań przedzjaz
dowych Drawskie Zakłady 
Przemysłu Terenowego uru
chomia do połowy grudnia w 
Drawsku punkt, który wyko
nywać będzie usługi kowal
skie 1 ślusarskie. Natomiast 
w Wlerzchowle uruchomiona 
zostanie produkcja wyrobów 
bednarskich Jak balie, cebrzy 
k, ltd. Pozwoli to zaspokoić 
potrzeby ludności wiejskiej w 
tym zakresie.

(P)



ków echosond. Ma to wiel
kie znaczenie w walce o pota
nienie ryby. Tow. Koplckl 
zwrócił również uwagę na 
wielkie oszczędności, Jakie 
daje bazie reperacja sieci na 
kutrze bez zdawania Ich do 
sieciami.

Jednym z bardzo poważ
nych braków w pracy naszych 
baz, na który zwrócił uwagę 
tow. Koplcki — Jest zle pil
nowanie remontów kutrów. 
Należy pomyśleć o systema
tycznym okresowym przeglą
dzie kutrów i operatywnym 
dokonywaniu wszelkich na
praw, nie wycofując kutra 
z produkcji na długie tygod
nie. a często 1 miesiące.

Ze sprawa potanienia pro
dukcji łączy się sprawa uży
wania żagli. Tow. Koplckl 
próbował oszczędzać paliwo, 
pływając pod żaglem, ale ze 
względu na brakoróbstwo w 
stoczni ustecklej, otrzymane 
żagle nie nadawały się do u- 
życla.

O ogólne] obniżce kosz
tów produkcji ryby, mówj zo
bowiązanie Piotra Jeflmowa 
— przodującego szypra z 
„Korabia". Tow. Koplckl we
zwał wszystkich rybaków Wy 
brzeża do podejmowania te
go zobowiązania, Jako najbar
dziej odpowiadającego na
szym potrzebom w rybołów
stwie morskim.

IX Plenum KC PZPR zwra 
ca szczególną uwagę na szyb
sze podniesienie pogłowia by
dła rogatego, uzyskanie więk
szej mleczności krów, zwięk
szenie przeciętnej wagi 1 po
prawę Jakości bydła rzeźnego.

Według wytycznych tez 
przedzjaadowych powinniśmy:

„Podnieść etan pogłowia by 
dla do 7,9 — 8,1 min. 6ztuk 
tj. o 7 — 10 proc, w porówna 
nlu z rokiem 1953 1 osiągnąć 
w noku 1955 przeciętnie w kra 
I u co najmniej 26 krów na 
100 ha użytków rolnych".

Nasza spółdzielnia produk
cyjna w Blałogórzynle (gmina 
Pomianowo, pow. blalogar- 
dzk!) posiada w .chwili obec
nej 33 sztuki bydła w tym 13 
krów dojnych. Mamy 160 ha 
ziemi ornej, a ponadto 70 he
ktarów łąk. Widać więc odra- 
zu. że nie wykorzystaliśmy na 
szych możliwości, jeśli chodzi 
o rozwó| hodowli bydła, że 
przy tak dużej Ilości łąk może 
my Jego pogłowie zwiększyć 
kilkakrotnie.

Stawiamy noble zadanie, by 
do końca 1955 roku mleć w 
spółdzielni 50 6ztuk krów doj 
nych. W tym celu przeznaczać 
będziemy na chów każdą cie
liczkę. a ponadto co roku prze 
znaczymy na zakup krów pew
ną sumę z funduszu inweetycyj 
nego. W r. b. dokonaliśmy w 
naszel oborze starannej selek
cji. Małowydajne bydło sprze 
daliśmy, a za uzyskane plenią 
dze w nalbllższym czasie kupi 
my 6 krów wy6okodo|nych. W 
ten spo6ób do końca br. pogło 
wie bydła dojnego w naszej 
spółdzielni wzrośnie do 19 
sztuk.

Warunkiem. Iktóry uzależ
nia dalszy, poważny rozwój ho 
dowll bydła rogatego w naszej 
spółdzielni Jest Jednakże stwo 
rżenie odpowiedniej bazy pa
szowej. Baza ta w naszej spół 
dzielni częściowo Istnieje — są 
nią laki. Baza ta Jest Jednak
że dotychczas daleko nledo6tate 
cznle wykorzystywana. Sponad 
70 ha łąk użytkowulemy tyl
ko 40 ha, na których w roku 
bieżącym dokonaliśmy brono
wania 1 zasiewu nawozów 6ztu 
cznych. Reszta łąk wymaga

Zwracaliśmy się do POM w 
Tychowie, by pomógł nam w 
zbiorze siana, okazało się Jed
nak. że POM nie Jest w stanie 
tego uczynić, gdyż nie ma od 
powlednlch do tego maszyn. 
POM w Tychowie nie ma rów 
nleż żadnych maszyn, za wyjąt 
kłem lednego czy dwóch płu
gów łąkowych do pielęgnacji 
łąk. A przecież potrzebne tu są 
takie narzędzia Jak wały łąko 
we, brony, specjalne wyrówny 
wacze do rozrzucania kreto
wisk 1 wyrównywania powie
rzchni łąk, elewnlki do nawożę 
nla łąk, traktorowe kosiarki, 
traktorowe przewracałkl do 
siana, a także specjalne ma6zy 
ny, ciągnione przez traktory 
do oczyszczania rowów mellora 
cyjnych.

Nasz POM w Tychowie ob 
sługuje kilka spółdzielń pro
dukcyjnych, posiadających du 
że obszary łąk. Każda spół
dzielnia coraz bardziej doce
nia znaczenie zagospodarowa
nia łąk dążąc do zwiększenia 
wydajności 61ana z hektara 1 
wydaje ml się, że POM w Ty
chowie powinien Jak najszyb-' 
clej poczynić odpowiednie kro 
kl, by zaopatrzyć 61ę w takie 
maszyny.

JAN KWIATKOWSKI 
przewodniczący spółdzielni pro 

dukcyjnej w Blałogórzynle 
pow. Białogard

przede wszystkim renowacll 
rowów odwadniających, a czę 
śclowo nawadniających.

Nasza spółdzielnia produk
cyjna nie ma możliwości sama 
zagospodarować tvch łąk. Na
leżą one bowiem do ogromne 
go kompleksu łąk leżących tak 
na terenie naszego powiatu, Jak 
1 na terenie powiatu koszaliń
skiego. By je zagospodarować 
prace odwadniające muszą być 
prowadzone kompleksowo, na 
całym Ich obszarze, przez wszy 
stklch użytkowników. Nie przy 
niosłaby bowiem żadnego wy
niku nasza praca, gdybyśmy 
np. tylko sami na naszym ob
szarze łąk poprawili rowy, sko 
ro nie uczyniliby tego 6amego 
użytkownicy łąk położonych 
niże). Woda nagromadzona w 
naszych rowach odwadniają
cych nie miałaby możności 
spływać przez nleoczyszczone 
rowy Innych użytkowników.

Wydaje ml się więc, że po
winna zostać stworzona Jakaś 
Instytucja np. przv PRN, któ
ra by koordynowała prace nad 
zagospodarowaniem komplek
sów łąk prowadzone przez 
wielu użytkowników.

W związku z zabezpiecze
niem odpowiedniej bazy paszo 
wej dla bydła nasuwa się i dru 
gle ważne zagadnienie. W rb. 
z 40 ha zagospodarowanych 
przez nas łąk zebraliśmy tylko 
Jeden pokos siana. Pokos ten 
dał nam 30 q z hektara. Dru
giego pokosu Jednak nie byli
śmy w etanie zebrać, gdyż mle 
llśmy nawał prac przy zbio
rze zbóż 1 Innych plonów.

— zresztą obejrzycie wszystko 
sami, co wam będę dużo ga
dał.

Więc wszyscy oglądają 1 
pilnie zaplsula uwagi w notę- 
sach. Oglądają budylfkl go
spodarskie. betonowe żłoby, 
piękny, murowany chlew z 
przegrodami dla świń, duża 
oborę, stajnię, stodołę, drwal- 
nlę, szopę na narzędzia rolni
cze, brukowany gnojownlk. Ta 
kich ładnych gospodarstw nie 
widuje się prawie wcale w 
Kfelecklem.

— A czy tu. w Dąbrowie 
na przykład, można by się Je
szcze osiedlić? — pada|ą py- 
lania.

— A Jakże — odpowiada 
Krawczuk — ot, choćby u Pa
wła Karwackiego. Druga po
łowa Jego domu, ładnego do
mu ze światłem elektrycznym 
1 bieżącą wodą Jest zupełnie 
pusta. Dobrei ziemi Jest także 
dość. Zresztą w1 całym naszym 
powiecie sławneńskim są Jesz
cze zabudowania gospodar
skie, które czekają na osied
leńców.

Goście serdecznie żegnają 
sle z Krawczukiem 1 Idą obej
rzeć cała wieś. Kazimierz 
Błaut koniecznie chce zoba
czyć dom Pawła Karwackiego. 
Gdyby tak rzeczywiście spodo. 
bała mu się ta druga połowa 
domu, to sam bv się tu, w Dą
browie, chętnie osiedlił.

Po obejrzeniu mieszkania 1 
zabudowań gospodarskich Pa
wła Karwackiego Błaut długo 
z nim rozmawiał.

— Przyjeżdżajcie — powie
dział w końcu Karwacki, moc
no potrząsa ląc Jego dłońlą — 
przyjeżdżajcie Jak najprędzej.

T ZNÓW autobus mknie po
1 szosie. Teraz ledzlemy do 

spółdzielni produkcyjnej w 
Garnkach. Nikt już nie spo
gląda w okna, wszyscy rozma
wiają z ożywieniem, uzupeł
niają notatki. Będą przecież o 
tym, jako korespondenci, pisać 
do gazet.

Powitanie w Garnkach jest 
również bardzo serdeczne. 
Spółdzielcy z dumą oprowa
dzają gości Po swoim współ, 
nym gospodarstwie. Jest czym 
się pochwalić: 23 pięknie u 
trzymane konie, 36 sztuk by
dła. 52 owce. 46 sztuk świń. 
Dobrze rozwija się również 
hodowla na działkach przyza
grodowych. Plony zbóż są 
przeciętnie o 2—3 kwintale z 
hektara wyższe, niż u gospo
darzy Indywidualnych. Latem 
i Jeslenlą, w czasie pilnych 
prac polowych, kiedy wszyst
kie bez wyjątku kobiety wy
chodzą do pracy, organizuje

Wojewódzka narada aktywu partyjnego 
pracującego w rybołówstwie morskim

W tezach podanych do dy
skusji przed II Zjazdem par
tii w rozdziale „Zadania or
ganizacji partyjnych w walce 
o wzrost produkcji rolniczej" 
przeczytałem m. In. „W opar
ciu o linię polityczną partii 
na wsi należy wzmacniać ist
niejące organizacje partyjne 
w gromadach i budować no
we organizacje gromadzkie, 
dążąc systematycznie do llkwl 
dowanla „białych plam".

Zastanowiłem się nad pra-

został w Darłowie, tzw. „mo- 
delówka". Dlatego niesłusz
ne Jest stanowisko niektórych 
rybaków, przede wszystkim z 
Kołobrzegu, iktórzy nie sto
sują jeszcze „modelówek" w 
swe| pracy.

Tow. Erbel stwierdził, że 
nierzadko niestety zdarzają 
się wypadki, że poszczególne 
załogi łowią „dla siebie", nie 
meldując innym załogom o 
dobrych łowiskach, a Jeśli Już 
uznają za stosowno podzielić 
się z kimś swymi wiadomo
ściami, to tylko z rybakami 
ze 6we| bazy. Taką postawę 
niektórych rybaków tow. Er
bel poddał ostrej krytyce, 
mówiąc, że rybak z Darłowa 
l rybak z Kołobrzegu łowią 
rybę dla polskiej klasy robot
niczej, dla chłopa pracujące, 
go, że wspólnym celem wszyst 
kich załóg, jest Jak najwięk
sza Ilość | Jak najlepszą Ja
kość ryby. Konieczność wy
miany doświadczeń | współ, 
pracy między bazami i zało
gami kutrowymi, trzeba wi
dzieć po IN Plenum partii 
Jaśnlei i wyraźniej.

Zagadnienie obniżki kosz
tów własnych 1 zwiększenia 
wydajności pracy omówił sze
roko zasłużony przodownik 
pracy tow. Bronisław Koplc
kl. z ustecklego „Korabia". 
Zwrócił on uwagę na zbyt ma 
te wykorzystanie przez ryba-

DRZEWA za oknami auto
busu szybko uciekały w 
tył. Bladonlebleskfe, 

Jesienne niebo od rana było 
bezchmurne 1 w blaskach słoń
ca leszcze piękniej niż zwykle 
wyglądały przydrożne zagaj
niki 1 delikatna zieleń ozimin 
na polach, ciągnących się 
wzdłuż obu stron szosy. U- 
czestnic.y 15-osobóweJ wy
cieczki — chłopi z woj. kie
leckiego — bez przerwy pa
trzyli w okna.

Chłopi — uczestnicy te| 
wycieczki — są w wlększośol 
korespondentami pism chłop 
sklch. Będą więc w swych ko
respondencjach rozbijać wro- 
gą propagandę. Przyjechali tu. 
do województwa koszalińskie
go, zobaczyć na własne oczy 
to, o czym słyszeli w radach 
narodowych i czytali! w gaze
tach. Gdy przekonała się na
ocznie, większa siłę będą mia
ły Ich argumenty przeolwko 
wroglel plotce, będą mogU 
bezpośrednim, żarliwym sło
wem 1 noprzez koresponden
cie zachęcać rolników woje
wództwa kieleckiego do osie
dlania 61ę na Ziemi Koszallń- 
sklej.

Ą UTOBUS ‘doleżdża już 
** do gromady Dąbrowa w 

powiece sławneńskim. Wśród 
uczestników wycieczki panuje 
zrozumiałe ożywienie. Prze
cież w tej gromadzie mieszka 
Stanisław Krawczuk, dawny 
blednlak z Majdanu Pławo- 
oleckiego w województwie lu
belskim. dziś zamożny. 9-hek- 
tarowy gospodarz. Każdy chce 
go o coś zapytać, każdy chce 
jak nalprędzej zobaczyć Jego 
dom, budynki gospodarskie, 
inwentarz...

Wysiadamy. Stanisław Kraw 
czuk, hardzo wzruszony, sta
rym zwyczajem wita gości na 
progu swego domu Chlebem I 
solą. Potem, Już w domu, na
wiązuje się żywa, trochę bez
ładna rozmowa. Pytania są 
rozmaite: ale Krawczuk ma 
ziemi, Jaka ta ziemia Jest, czy 
płaci on dużo podatku, czy 
dużo,kosztował go przejazd z. 
Majdanu Pławoniecklego do 
Dąbrowy, 1le ma krów, Ile 
świń... Nie sposób wszystkie
go wyliczyć.

—- Ziemi mam 9 ha, do
brej, pszenlczno-buraczanej — 
odpowiada cierpliwie Kraw
czuk — podatku leszcze nie 
płacę, bo osiedliłem się do
piero dwa lata temu, koszty 
przejazdu — przecież wiecie 
— opłaca państwo 1 Jeszcze 
daje umarzalną pożyczkę na 
kupno konia lub krowy, świń 
mam trzynaście, krowy dwie

jak najszybciej. Mówiąc o 
konieczności stałego podwyż
szania kwalifikacji rybaków, 
tow. Stolarek wskazał na wiol 
kie możliwości stworzone ry. 
bakom przez państwo w za
kresie zdobywania wiedzy za
wodowej. Możliwości te mu
szą być w pełni wykorzysta
ne.

Sekretarz KW PZPR w Ko 
szallnle tow. Dajek, w podsu
mowaniu obrad stwierdził, że 
dyskusja zawierała cenne uwa 
gi 1 spostrzeżenia towarzyszy 
z poszczególnych działów ry
bołówstwa. Ża mało Jednak 
mówiło się o formach pracy 
partyjnej w rybołówstwie. Za
gadnienie niezwykle ważne — 
sprawa wzmożenia rewolucyj
nej czujności — uszło uwadze 
towarzyszy.

Tow. Dajek stwierdzając, 
że nauczyliśmy się Już łowić 
ryby w dużych ilościach, 
wskazał że najbliższym zada
niem rybołówstwa Jest nau
czenie się łowienia ryb jak 
najtaniej. Nauczymy się tego 
drogą stałego podnoszenia kwa 
llfikacli rybaków, 6ocjallstycz 
nej opieki nad "sprzętem, roz- 
szerzenia współpracy nauki z 
rybakami.

Tow. Dajek szczególnie 
mocno podkreślił znaczenie 
apelu Jeflmowa do walki! o 
obniżkę kosztów własnych. 
Stwierdził, że Jest to zobowlą 
zenie sztandarowe naszego ry 
bołówstwa. Nie doceniły tego 
leszcze organizacje partyjne w 
bazach, nie umiejąc apelu Je
flmowa upowszechnić. Jest to 
błąd, który trzeba natych
miast naprawić.

(arb)

W DARŁOWIE odbyła sle
narada aktywu partyj
nego, pracującego w ry 

bołówstwie morskim. W nara
dzie wzięli udział: sekretarz 
Komitetu Wojewódzkiego 
PZPR — tow. Dajek, wlceml. 
nlster Żeglugi — tow. Stola
rek, kierownik Wydziału Ko
munikacyjnego KW PZPR w 
Koszalinie — tow. Hęćka. 
przedstawiciele Centralnego 
Zarządu Rybołówstwa Mor. 
sklego, Zarządu Głównego 
Zw. Zaw. Pracowników Że
glugi, Morskiego Instytutu 
Rybackiego, Morskiego Urzę
du Rybackiego oraz aktyw 
partyjny | przodownicy pracy 
z trzech baz rybackich nasze, 
go Wybrzeża.

Po referacie kierownika 
Wydziału Komunikacyjnego 
KW tow. Hęćkl, który doko
nał podgumowania osiągnięć 
naszego rybołówstwa morskie, 
go 1 omówi) zadania w świe
tle uchwał IX Plenum KC 
rozwinęła się dyskusja.

Na czoło zagadnień poru, 
ezanych w dyskusji wysunę
ła się sprawa podniesienia po
ziomu pracv naszych baz ry
backich. Przodujący szyper 
z Darłowa tow. Piotr Erbel, 
postawił sprawę pryncypial
nie: „Obniżanie klasy ryby w 
drodze do konsumenta — to 
szkodnictwo gospodarcze. Ma 
my sprzęt 1 wyposażenie ta
kie, że możemy zapewnić 
konsumentowi rybę te| lEa^y, 
w jakiej my Ją łowimy". 
Tow. Erbel podkreślał, że w 
walce o lepszą Jakość ryby, 
o odławianie większych ilości 
wysokogatunkowego śledzia, 
nieocenione usługi oddalę typ 
sieci, który wyprodukowany

...czeka na Was bogata 
Ziemia Koszalińska

Padały również glosy kry
tykujące system zaopatrywa
nia rybaków wyruszających w 
morze. Krytykowano zaopa
trzenie stołówki w darłow. 
sklm Domu Rybaka. Szcze
gólnie ostro napiętnowano 
brakoróbstwo w produkcji o- 
dzleży ochronnej — złą Jakość 
butów 1 odzieży.

Wielu towarzyszy zwracało 
uwagę na niedostateczne kwa 
llflkacje rybackie 1 nawiga
cyjne wielu naszych rybaków. 
Konieczność łączenia szkole
nia teoretycznego z praktyką 
morską jest oczywista. Tow. 
Koplckl wzywał instancje par 
tyjne do dopomożenia bazom 
w zorganizowaniu szkolenia 
w dni sztormowe. Towarzy
sze zwracali jednak uwagę na 
nfejdocenlanle szkolenia przez 
wielu rybaków, na liczne wy
padki absencji 1 bierny u- 
dział w zajęciach. Sprawy te 
niewątpliwie staną 61ę przed
miotem troski organizacji par 
tylnych w bazach oraz Wy
działu Komunikacyjnego KW 
PZPR.

Wiceminister Żeglugi tow. 
Stolarek poruszył zagadnie
nie połowów zespołowych Ja
ko najwydajniejszej, najbar. 
dzlei rentownej metody rybo
łówstwa. Zagadnieniem tym 
winny się zająć przedsiębior
stwa 1 organizacje partyjne

się zwykle w spółdzielni żło
bek sezonowy 1 przedszkole.

Spółdzielcy z Garnków chęt 
nie przyjma do spółdzielni kil
ku osiedleńców. Są dla nich 
mieszkania, jest dość ziemi na 
działki przyzagrodowe, Jest 
dość ziemi spółdzielczej.

— Już my lm wytłumaczy
my — śmieje się Jadwiga Po- 
widlowa — 1 nie fylko im. ale 
wszystkim naszym sąsiadom, 
którzy klepią biedę, a boją się 
wyjechać.

rp EGO dnia wycieczka od-
1 wiedzPa Jeszcze Zwarto- 

wo 1 PGR Trzynka. Wszędzie 
mówiono: przyjeżdżajcie, zie
mi jest dość, sa ładne miesz
kania, ładne budynki gospo- 
darskle. Korespondenci zaglą
dali do mieszkań, a w miesz
kaniach do szaf z ubraniami 
I do śplż-arń. Gospodarze tych 
mieszkań uśmiechali się z wy. 
rozumieniem — niech patrzą 
choćby do garnków. To, w co 
się ubieramy | co |emy, naj
lepiej świadczy o tym, czy do
brze tu u nas, czy źle.

Z oględzin wychodziło, że 
dobrze.

Piękna jest Ziemia Kosza
lińska, od wieków polska, cho
ciaż przez długie lata tutejszą 
rdzennie jwlską ludność gnę
bili pruscy junkrowle. Na za
wsze polska pozostanie boga- 
ta Ziemia Koszalińska. Dzie
sięciokrotnie odpłaci za 
włożony w nią trud. Coraz 
więcej traktorów 1 maszyn bę. 
dzle wyjeżdżało na szerokie 
pola, coraz wlęcel ziemiopło
dów dostarczy wieś miastu, 
coraz bardziej będzie się pod
nosił dobrobyt ludzi pracy w 
mieście 1 na wsi. Trzeba tylko 
chcieć, trzeba nie żałować w 
pracy nl serca, m rąk.

Tak mniej wlęcel mówili do 
uczestników wycieczki robot
nicy rolni z PGR Trzynka. 1 
na pożegnanie dodali:

— Koniecznie przyjeżdżaj- 
cle tu do nas, do województwa 
koszalińskiego! Państwo pomo
że w zagospodarowaniu się — 
1 wam będzie lepiej 1 nam. 
Prędzej zagospodarujemy te 
ziemie, podniesiemy Ich kul
turę i zamożność. Pamiętajcie, 
liczymy na was, że potraficie 
przekonać wielu chłopów po
przez bezpośrednio rozmowy ’ 
korespondencje. Pamiętajcie 
— czekamy na osiedleńców!

CZESŁAWA ŻURAWIK

Wspólnym wzmożonym wysiłkiem 
wypełnimy wskazania IX Plenum 

Dyskutujemy nad tezami

Zorganizować kompleksową uprawę iąk 
-wyposażyć POM-y w odpowiednie maszyny 

do ich pielęgnacji i zbioru siana

cą naszego komitetu gmlnnes 
go I doszedłem do wniosku, 
że — przy zwiększonej pracy 
politycznej — możemy zlikwi
dować „białe plamy", powlęk 
szyć liczbę członków partii 
o przodujących chłopów.

Dlaczego nie uczyniliśmy 
tego dotąd? Muszę przyznać, 
że Jako sekretarz komitetu 
gminnego często nie wiedzia
łem dobrze Jak pracować. Re, 
ferat towarzysza Bieruta 1 te
zy przedzjazdową pomogły ml 
ostrzej zobaczyć moje dotych
czasowe błędy. Wiem teraz, 
że komitet gminny, musi zaln 
teresować chłopów hodowlą, 
wzrostem wydajności z hekta- 
ra, tłumaczyć sens obowlązko 
wych dostaw, bo tylko w ten 
sposób będziemy mogli przy 
czynić się do wzrostu dobro
bytu łudź.! pracy. A do tego 
przecież dążymy.

Wracam jednak do llkwlda 
cji „białych plam". W naszej 
gminie Jest 8 gromad, w tym 
w trzech brak członków partii.

W gromadzie Krępa zaję
liśmy się już przodującymi, 
chłopami, z których dwóch 
złożyło podania z prośbą o 
przyjęcie w poczet kandyda
tów. Zasłużyli na to swoją 
pracą, pełnym wywiązywa
niem się z obowiązkowych do 
staw.

Drugą „białą plamę" mam 
w Grąslnle. Jest to apółdzlel- 
nla produkcyjna, w której nie 
brak przodowników pracy. 
Trzeba będzie otoczyć ich 
opieką, wciągnąć do szkolenia 
partyjnego 1 w ten sposób 
przygotować ich do wstąpię, 
nla do partii.

Najtrudniejszy teren jest 
w Warblewle. gdzie do nie, 
dawna działał wróg, Jan Ga- 
weł, rozszerzając wrogie plot
ki i wstrzymując niektórych 
od sprzedaży zboża dla paó- 
stwa. Ale 4 tam widzę ludzi, 
którymi nasza organizacja 
partyjna musi się zaopieko- 
wać, aby wyrośli na godnych 
miana członka partii.

Ną II Zjazd partii nasz ko
mitet gminny zlikwiduje „b!a 
le plamy".

FELIKS MAJEWSKI 
sekretarz Komitetu Gminnego 

w Ryczewie pow. Słupsk

Zlikwidujemy „białe plamy“



Ob. Wanda 
Gast kupuje 
płaszczyk dla 
synka Ryszarda 
i sweterek dla 
Teresy po cenie 
obniżonej — w 
sklepie dziecię
cym MHD przy 
ul. go Maja.

Nasi dłużnicy
Dotqd nie otrzymaliśmy odpo

wiedzi od:
Kierownika Rozlewni Piwa w 

Koszalinie na notatkę krytycznq 
pt. „Zapraszamy na piwo" żarnie 
szczonq w nr 195 (298) i przęsła- 
nq dnia 22. VIII. br. (L. dz. 
1164/53).

* * *
Kolejowych Zakładów Gastrono 

micznych w Koszalinie na notatkę 
krytyczno pt. „W bufecie KZG" 
zamieszczonq w nr 227 (331) i 
przesłanq w dn. 26. IX. (L. dz. 
1352/53). * * *

Prezydium Miejskiej Rady Na
rodowej w Koszalinie:

1. Na komentarz do kreski saty 
rycznej zamieszczony w nr 167 
(271) i przesłany dn. 24. VII. br. 
(I. dz. 983/53).

2. Na notatkę krytycznq pt. 
„Spacerkiem po Koszalinie" za
mieszczona w nr 150 (254) i prze
słana dnia 29. VI. br. (L. dz. 
874/53).

3. Na artykuł pt. „Sprawa do 
rozwiqzania...“ zamieszczony w nr 
208 (311) i przestany dn. 2. IX. 
br. (L. dz. 1254/53).

4. Na list ob. Jaworskiego prze 
słany dn. 14. X. br. (L. dz. 
1227/53).

5. Na notatkę krytycznq pt. 
„Kto się przyzna" zamieszczonq w 
nr 247 (350) i przesłana dn. 15. 
X. br. (L. dz. 1488/53).

6. Na list ob. J. Dopierałowej 
pizesłany dnia 22. X. br. (L. dz. 
1246/53).

Czytajcie
,,Głos Koszaliński”

Prezydium Wojewódzkiej Rady 
Narodowej w Koszalinie na arty
kuł pt. „Więcej uwagi dla żłob
ków i przedszkoli" zamieszczony 
w nr 166 (270) i przesłany dn. 
24. VII. br. (L. dz. 974/53).

Oszczędzajmy 
energię 

elektryczną
Kontrole przeprowadzone w 

terenie wykazały, że odbiorcy 
nie przestrzegają zarządzenia 
Ministerstwa Energetyki w sprs 
wie normowania zużycia ener
gii elektrycznej do celów oświe 
Heniowych w pomieszczeniach 
nie mieszkalnych. W zarządzę, 
niu tym określone są normy zu
życia energii elektrycznej w za 
leżności od powierzchni użytko 
wej, przeznaczenia pomieszcze
nia nie mieszkalnego oraz go
dzin pracy.

Często widzimy nadmierne 
oświetlanie domów handlo
wych, sklepów, restauracji, 
biur, witryn okiennych itp. Jest 
to marnowanie energii elektry
cznej, które natychmiast trzeba 
zlikwidować.

Pomóżmy naszemu przemy
słowi wykonać plany produk. 
cyjne. Stosujmy się do zarzą
dzenia ministra Energetyki z 
dnia 20 sierpnia 1953 r. Prze
prowadzajmy kontrole spraw
dzające czy w pomieszczeniu 
nie mieszkalnym nie marnuje 
się energia elektryczna tak po 
trzebna dla naszego przemysłu.

Wykonali 
4-iy rok 

sześciolatki
Co dzień — z zakładów 

pracy naszego wojewódz
twa napływają dumne mel 
dunkl o przedterminowym 
wykonaniu planów' rocz
nych. Spośród BPP-ów 
woj. koszalińskiego na 
pierwsze miejsce wysunęło 
się BPP Człuchów, wyko
nując przed terminem swe 
planowe zadania.

* * *
W końcu ubiegłego mie 

śląca Ekspozytura PKS w 
Słupsku wykonała roczny 
plan w 102 proc.

* * *
Podobny sukces osiągnę 

łą również załoga Woje? 
wódzkicgo Punktu Sprze
daży ,,Cezas“ w Słupsku 
przekraczając wykonanie 
planu o 16 proc.
» * * *

Zakład Wodociągów i 
Kanalizacji przy Miejskim 
Przedsiębiorstwie Gospo
darki Komunalnej w Kosza 
linie, zameldował o wyko
naniu rocznego planu w 
dniu 6.XII.53 r.

• ♦ ♦
Powiatowy Oddział Ob

rotu Zwierzętami Rzeźnymi 
w Koszalinie wykonał plan 
roczny w dniu 6.XII.53 r 
w 101 procentach.

Małe gwoździe i duże niedbalstwo
„Nie należy. Jak mówi przy

słowie — z igły robić widły, 
ale |eśl| taki© ministerstwo, 
lak Ministerstwo Hutnictwa, 
które produkuje skomplikowa
ne urządzenia dla wielkich 
pleców, dlą martenów, które 
zrobiło most przeładunkowy 
ola Huty im. Bieruta, nie wy
konu |e w pełni i>lanu lak pro
ste! produkęll. jeśli nie robi 
nie tylko wideł, ale 1 Igieł, to 
cóż to jest, lak nie zwykle za
niedbanie. lak brak troski o 
potrzeby ludności" — powie
dział w' dyskusji na IX Ple
num KC PZPR tow. Minc.

Tezy przedzjazdowe i refe
rat towarzysza Bieruta, wy
głoszony na IX Plenum KC 
PZPR zwracała uwagę na. 
szych organizacji handlowych 
na konieczność lepszego |x>- 
znania potrzeb rynku, zaop.i

Pisaliśmy już o spóźnianiu się. 
niezatrzymywaniu na przystan
kach, niektórych autobusów PKS 
oraz neuprzejrr.ej obsłudze przez 
konduktorów PKS.

M. in. artykuł wspomniał o nie
dociągnięciach na linii Koszalin 
— Kraśnik.

Dnia 22 ub. mies:qca otrzyma
liśmy - zamiast odpowiedzi na 
artykuł następujgee zawiadomie
nie:

„Ekspozytura PKS w Koszali
nie prosi o opublikowanie w 
„Głosie Koszalińskim", że linia 
autobusowa na trasie Koszalin 
— Kraśnik, która została urucno 
miona od dnia 25 sierpnia 
1953 jako próbna, z dniem 30 
listopada br. zostaje skasowa
na jako mało frekwencyjna". 
Oto sposób likwidowania nie

dociągnięć przez PKS Koszalin!

trywanla sklepów zgodnie z 
tymi potrzebami, oddziaływa
nia na produkcję — aby da
wała towary potrzebne, poszu
kiwane przez ludność. Trzeba 
jednak stwierdzić, że nasz a- 
parat handlu pracował, nie 
znając potrzeb terenu. Źle 
sporządzone rozdzielniki skie
rowywały towar nie tam, gdzie 
był on potrzebny — np. arty
kuły elektrotechniczne do 
GS-ów w niezelektryfikowanej 
wsi. Zdarzało się — | leszcze 
się zdarza, że handel nie prze
kazuje przemysłowi sygnałów 
konsumenta. Nie oddziaływał 
— |ak to wskazują tezy przed
zjazdowe — na produkcję.

Z faktami takiego niedbal
stwa naszyci) przedsiębiorstw 
handlowych zetknąłem się. 
pragnąc załatwić szereg drob
nych zakupów. Np. niedawno 
szukałem w sklepach Koszali
na stalowych gwoździków. Nie 
bvlo. Znalazłem Je na terenie 
woj. zielonogórskiego — na 
wystawie sklepu z artykułami 
gospodarstwa domowego.

Od kilku dni usiłuję kupić 
zwykłe, krótkie gwoździki — 
nie nia ich Jednak w żadnym 
ze sklepów MHD, PSS czy 
PZGS. Brak też w sprzedaży 
smoczków dlą dzieci, sznurów 
do kuchenek elektrycznych, 
brak kuchenek gazowych.

Tymczasem w 48 numerze 
. Przyjaciółki" z 29 listopada 
1953 r. czytałem, że Zakłady 
im. Stalina w Poznaniu mogą 
przystąpić do masowej pro
dukcji kuchenek gazowych — 
ale zamówienie złożone przez 
„Arged" bynajmniej nie sy
gnalizuje. że w sklepach brak 
tego rodzajów artykułów.

Tak więc nasze przedsiębior
stwa handlów© muszą bardzlel 
troszczyć się o poznanie p> 
trzeb terenu, starać się o za
opatrzenie sklepów zgodnie z 
tymi potrzebami (przykład 
znalezionych w wo|. zielono
górskim gwoździków świadczy

Dlaczego?
...w sklepie spożywczym 

MHD przy ul. Niepodległości w 
Koszalinie nie ukończono je
szcze remontu? Nadmienić na
leży, że remont len dyrekcja 
MHD zaczęła we wrześniu ub. 
roku i jakoś nie udoje się jej 
go ukończyć. Cierpią na tym 
oczywiście mieszkańcy ul. 
Niepodległości, którzy muszą 
nieraz przemaszerować kilo
metr drogi, aby dokonać zaku
pów.

S. J. 
CZYTELNIK

* * •

\ ...dyrekcja ZBM w Koszali
nie odmówiła komitetowi ro

dzicielskiemu przy Państw. 
Ognisku Muzycznym w Kosza 
linie pozwolenia na urządzenie 
w świetlicy zakładowej przy 
ul. Szerokiej imprezy kultirral- 
no-rozrywkowej dając jednoczę 
śnie zezwolenie na urządzenie 
tam zabawy tanecznej?

Czyżby towarzysze z dyrek
cji ZRM uważali, że robotni
kom bardziej potrzebny jest ta
niec i obficie zaopatrzony w 
napoje bufet — niż imprezy 
kulturalne, które przyczynić 
się mogą do ożywienia zanie
dbanej pracy świetlicowej na 
terenie hotelu robotniczego?...

SZET.

o niedbalstwie naszego han
dlu) oraz, bardziej zdecydowa
nie oddziaływać na przemysł 
(przykład — kuchenki gazo, 
we). Jeśli handel wykaże wię
cej troski o potrzeby konsu
menta — pomoże to ustawić 
produkcję zgodnie z potrzebą 
mi ludności, zrealizować zada
nia IX Plenum PZPR

B. Dyczkowskl 
Korespondent „Głosu"

Jak WZGS 
organizuje 
odprawy

Kontraktacja roślin przemy
słowych a szczególnie lnu pro
wadzona przez GS-y przebiega 
niepomyślnie

Świadczy o tym wykonanie 
planu kontraktacji lnu w po
wiatach Stupsk, Sławno, Bytów 
oraz Miastko zaledwie w 15—23 
procentach. Dlatego WZGS w 
Koszalinie na dzień 1 qrudnia 
53 r. godz. 10 zwołał odprawę 
aparatu własnego oraz instytu
cji zainteresowanych.

Po przyjeżdzie przedstawicie 
li, niemal wszystkich powia
tów, okazało się, że odprawa 
została odwołana bez podania 
terminu następnej odprawy.

Dlaczego odprawy nie odwo
łano telefonicznie, kto ponosi 
odpowiedzialność za takie mar
notrawstwo czasu i pieniędzy?

Józef Szalek
Koiespondent „Głosu"

Kina

KOSZALIN — „Nowa Huta** — 
„Kawaler Złotej Gwiazdy’*.

Seanse godz. 16, 11 i 20,15.
„Młoda Gwardia**— Rokossowo— 

„Pod tureckim jarzmem**.
Seans godz. 19.
SŁUPSK — „Polonia** — 

„Droga nadziei**.
Seanse godz 16. 18 i 20.
SŁAWNO — „Sława** — 

„Błyskawica**.
Seans god’. 19
UWAGA! Repertuar kin poda- 

Jemy na podstawie komunikatu 
Okr. Żarz. Kin w Koszalinie.

Radio
PROGRAM I

11 grudzień 1953 (piątek)
Wiadomości 5 05, 6 00, 7.00, 7.55, 

12.04, 16.00, 20.00, 23 00.
5.10 Aud. dla wsi. 5 20 Konc. 

6.10 Muz. rozrywk. 6.50 Gimn. 
7.20 Muz. lud. różnych narodów.

7.50 Kalend. 8.00 Aud. dla mło
dzieży szkół podstawowych pt. 
„Błękitna sztafeta". 8 20 Z twór
czości Leo Delibes. 9.00 Dla klas 
licealnych pogad pt „Rudy mo
gą być bogatsze'*. 9 40 Dla przed 
szkoli — zabawy rytmiczne pt. 
„Nasze przedszkolne tańce”. 11.05 
Dla klas IV — słuch, pt. „Czapka 
niewidka”. 11.25 Muz. i aktual
ności. 12.15 „Na swojską nutę”. 
12.45 Aud. dla wsi. 13.00 Muz. po
pularna. 13 25 Konc. solistów. 
15.30 Dla dzieci ode, pow. J. Po- 
razińsklej pt. „Sycyńskie dzieciń 
stwo”. 16 10 Utwory na saksofon. 
16.20 Muz. rozrywk. 16.45 Skrzyn
ka ogólna. 17 00 Radiowy kurs ję 
zyka rosyjskiego dla zaawansowa 
nych. *17.20 Muz. 17 30 Polskie me
lodie lud. 18.00 Pogadanka. 18-20 
Muzyka popularna. 18 45 Z cyklu: 
„Mistrzowie wokalistyki radź.**. 
19.15 Teatr młodego słuchacza. 
20.28 Wiad. sport. 20.38 Strauss: 
wiązanka z opt, „Zemsta Nieto
perza”. 20 45 „Miasto nowych lu
dzi" — ode. pow. J. Dziarnow- 
skiej. 21.05 Konc. symfoniczny. 
22.00 Felieton. 22.10 Koncert.

BORYS POLEWOJ „ (ofc ()

Narodziny eposu
Jeszcze dobę przetrwał w okrążeniu pluton Malika. Fa

szyści parli wciąż naprzód i coraz bardziej oddalali się od 
rzeczki. Przeciwko garstce stawiających opór ludzi pozo 
stawili tylko niewielką grupę osłonową. Żołnierze zjedli 
ostatnie suchary, palili Już mech, amunicja była na wyczer
paniu. W plutonie pozostało wszystkiego dwudziestu dwóch 
ludzi, a linia frontu przesunęła się tak daleko na wschód, 
że odgłosy artyleryjskiej kanonady dochodziły stamtąd za
ledwie Jak dalekie dudnienie pociągu. Dalsze utrzymywanie 
jłożycjl stało się bezcelowe. Malik postanowił przerwać ota- 
czający go, pierścień 1 przebijać się do swojej dywizji.

W nocy pogrzebali poległych, zabrali ich broń | legity
macje partyjne. Kiedy nad ranem zimna, przejmująca do 
szpiku kości mgłą zasnuła nleuprzątnlęte, stratowane przez 
wojnę pola, żołnierze, czołgając się, pojedynczo wymknęli 
się z nieprzyjacielskiego pierścienia, rzekłbyś — rozpłynęli 
się w wilgotnym powietrzu.

Weszli do lasu I ustawili się w szeregu. Po odliczeniu 
Malik oświadczył, że będą się przedzierać do swojej dy
wizji. Padla komendą: Naprzód! — 1 poszli w kierunku 
odgłosów dalekiej kanonady.

Trzy dni prowadził Malik swój pluton przez lasy 1 trzę
sawiska, po bezdrożach, orientując się według kompasu 
i odległego huku armat. Wygłodniali ludzie, którzy od czte
rech dni nie mieli w listach ani okruszyny, szli wciąż na' 
przód, wysunąwszy na czoło patrole, ubezpieczywszy bok! 
1 tyły. Nieśli 1 ciągnęli karabl ny maszynowe, na płachtach

namiotowych, przymocowanych do kijów, nieśli po kolei 
rannych. I do tego malutkiego oddzlałku, w którym do
wódca silną ręką utrzymywał dyscyplinę. Jak żelazne opiłki 
do kawałka namagnesowanej stali ściągali 1 przyłączali się 
żołnierze 1 oficerowie rozbitych Jednostek, którzy pojedyn
czo wydostali się z okrążenia. !

W trzecim dniu marszu w oddziale Malika było Już 187 
żołnierzy z dwunastu ciężkimi i dwudziestu ręcznymi kara' 
binarni maszynowymi, z dostateczną ilością amunicji, ale bez 
kawałka chleba 1 bez szczypty tytoniu.

Najgroźniejszym wrogiem stawał się teraz głód. Z każ
dym krokiem było trudniej iść. Ludzie zataczali się, ledwo 
się wlekli | oddział rozciągnął się po lesle w długą, rzadką 
linię. Na postojach żołnierz® rzucali się ną zmarzniętą zie
mię | dużo trudu kosztowało, by postawić Ich znów na nogi. 
Coraz głośniej i częściej zaczęły się rozlegać glosy, że 
wszyscy razem w takiej masie nie przedostaną się do swoich, 
że lepiej Iść w rozsypkę 1 przedzierać się pojedynczo, na 
własne ryzyko, że należałoby pozostawić rannych gdzie
kolwiek bądź we wsi i pozbyć się przynajmniej karabinów 
maszynowych, oczywiście po Ich Uprzednim zniszczeniu 
Niektórzy straciwszy ostatki sił, zaczęli po cichu rzucać 
broń.

Malik zarządził dłuższy odpoczynek. Zwołał w parowie 
komunistów i komsomolców 1 zakomunikował Im swoje po
stanowienie: oddział muat być utrzymany za wszelką cenę 
1 musi iść nieprzerwanie naprzód. Silniejsi powinni na 
zmianę prowadzić osłabłych, nieść ich broń, rannych nieść 
na rękach. Komuniści I komsomolcy muszą dawać przykład 
Innym. Panlkarzy i dezorganlzatorów każę rozstrzeliwać 
na miejscu. Ale glęltoko tkwił w nim jeszcze cywil. Posta
nowienie swoje poddał i»r>d głosowanie. Wszystkie ręce 
podniosły się. za „tak". Wtedy Malik dal rozkaz komuni
stom i komsomolcom, by nad ranem nagrzali wody w ko
ciołkach, umyli się, ogolili 1 doprowadzili do porządku 
odzież 1 broń.

O świcie na leśnej polanie, pod śolaną modrych' jodeł, 
ustawił się w szeregach cały oddalał. Malik zakomendet 

rowal: „Baczność!" Żołnierze wyprężyli się 1 znieruchomieli. 
Ale cóż to byl) za żołnierze! W podartych w czasie leśnel 
tułacyM szynelach 1 pilotkach, z zarośniętymi, okopconymi 
przy ogniskach twarzami, w których) błyszczały gorączką 
głęboko wpadnięte oczy, ledwo trzymali się na nogach. 
Malik widział, Jak pod niektórymi z nich uginają sie ko
lana | Jak się zataczają, opleraląc się łokciami o sąsiadów. 
W tych zmordowanych, zmęczonych szeregach wyróżniali 
się dziś postawą oraz umytymi 1 ogolonymi twarzami ko
muniści! I komsomolcy, a wśród nich — olbrzym Kowalenko. 
który wykombinował nawet gdzieś pastę 1 oczyścił sobie 
buty. Malik przez moment zatrzymał wzrok na Jego wleb 
kich, pewnie stojących na śniegu nogach w matowo poły
skujących butach i od razu poweselał.

— Podobno niektórzy z was uważają, że oddział należy 
rozpuścić I przedzierać się pojedynczo. Może byśmy się 
rzeczywiście rozeszli? — powiedział, wodząc po zmęczonych 
twarzach żołnierzy spojrzeniem czarnych, pięknych oczu.

Żołnierze patrzyli na niego ze zdumieniem, niedowierza' 
nlem i niepokojem. Ale na niektórych twarzach wyczytał 
aprobatę, ten 1 ów kiwnął potakująco głową, ą Jeden spo- 
śrócj tych, którzy ostatnio przyłączyli się do oddziału, n!« 
zliitkl, obrośnięty żołnierz w chłopskiej czapie zamiast pl- 
lotki, zaczął z ożywieniem szeptać z sąsiadami.

— Mówcie głośniej! — rozkazał Malik.
— Ja. towarzyszu dowódco, mówię, że to racja, lepiej się 

rozsypać. Czy w takiej gromadzie da radę przejść front 
niepostrzeżenie? A pojedynczo, mówię, zawsze łatwiej.

Przez szeregi przebiegł szmer. Malik zrozumiał, że ten 
człowiek, który w ciągu długich dni tułaczki po lasach zu
pełnie zatracił żołnierskie oblicze, wypowiedział to, co 
myślał niejeden z tych, których niedawno przysłali do od
działu. Żołnierz, kulił się z zimna 1 leciutko przytupywał 
butami, ną których zaschło dawne błoto. Spojrzenie Malika 
znów przyciągnęły matowo błyszczące buty sierżanta Ko- 
walenkl | Jego duże nogi, spokojnie 1 pewnie sto|ąc® na 
śniegu. 1 wtedy zauważył leżącą obok miotłę. Prawdopo' 
dobnie wczoral żołnierze odmiatali nią śnieg dokoła ogni
ska.

(Ciąg dalszy nastąpi)
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